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ACTA DA SESIÓN  CELEBRADA POLO PLENO DESTE CONCELLO O XOVES 24 DE XUÑO DE
2021 

                                                                                                                                         NÚM. 2021/7

   
SRES/RAS ASISTENTES 

PRESIDENTE
D. Juan Carlos García Pose

  CONCELLEIROS
D. Silvia Pose Castro

D. Enrique Tasende Lavandeira

D José Castro Agrelo

Dª Clarisa Couto Castro

D. Amancio Lavandeira Suárez

Dª Laura Tasende Cancela

D. Manuel Andrés Díaz Abeledo

D. Antonio Pensado Plágaro

Dª Élida Veciño Velo

D. José Antonio Andrade Figueiras

D. José Manuel Pérez Abelenda

AUSENTES
D. Abraham Gerpe Muñiz

INTERVENTORA
Dª Marta Marín Gracia

   SECRETARIA ACCIDENTAL
Dª. María Carmen Martínez Muñiz

No  salón  de  Plenos  da  Casa  Consistorial  de

Coristanco, sendo as 20:15 horas do día 24.06.2021,

baixo  a  presidencia  do Sr.  Alcalde,  D.  JUAN

CARLOS GARCIA POSE, e asistido pola secretaria/o

da Corporación, Dª  ELENA GONZALEZ LOPEZ, que

da  fe  do  acto,  reúnense  os  Srs.  Concelleiros

relacionados, membros todos do Pleno, co obxecto

de  realizar  nunha  primeira  convocatoria  a  sesión

ordinaria prevista para o día de hoxe, e de acordo co

seguinte orde do día.
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ORDE DO DÍA

1.- CONTROL DA ACTIVIDADE DOS RESTANTES ÓRGANOS DA CORPORACIÓN.

A.- RESOLUCIÓNS  DA ALCALDÍA DITADAS  DENDE  O  24.05.2021  (NÚM.  453)  ATA O
20.06.2021 (NÚM. 572).

Aos efectos previdos no Regulamento de Organización, Funcionamento e Réxime Xurídico
das Entidades Locais, dáse conta ao Pleno da Corporación das Resolucións ditadas pola
Alcaldía-Presidencia dende o día 24 de maio (número 453) ata o 20 de xuño de 2021
(número 572), que foron postas de manifesto á secretaria da corporación.

B.- MOCIÓNS.

-  MOCION  PRESENTADA  POLO  GRUPO  POLITICO  BNG  O  DIA  17.06.2021
RE:202199900000737

O voceiro do BNG explica o a moción que ten o seguinte contido literal:

“Exposición de motivos:

O pasado 9 de Marzo do 2021 o Consello de Ministros, a proposta do MITECO,
aprobou o Real Decreto polo que establece a metodoloxía que, xunto coas peaxes do
sistema fixadas pola “Comisión Nacional de los Mercados y de la Competencia” (CNMC)
na circular 3/2020 conforman a parte regulada da factura eléctrica de cada consumidor ou
consumidora.

Esta reforma, xa prevista para o ano 2020 e demorada pola pandemia, entrou en
vigor o pasado 1 de xuño. Dende o BNG consideramos que esta norma xera un impacto
negativo nos consumidores e consumidoras,  danos colaterais importantes que deberán
levar á reconsideración desta norma, sobre todo tendo en conta que afecta a importantes
sectores da poboación que xa están sufrindo as graves consecuencias derivadas do forte
impacto económico das restricións impostas pola loita contra a COVID-19.

Este  é  o  caso  do  consumo  doméstico  e  nomeadamente  daquelas  persoas
consumidoras adheridas xa con anterioridade ao sistema de discriminación horaria.  Na
Galiza hai máis de medio millón de fogares adheridos a esta modalidade  que verán como
a súa factura experimenta un aumento que pode chegar a superar o 30%.

Así  mesmo,  debe  destacarse  o  impacto  que  ten  en  determinadas  actividades
económicas  cunha  forte  implantación  na  Galiza  como  son  as  pequenas  explotacións

Documento electrónico asinado dixitalmente cuxa integridade garántese mediante cotexo na Sede Electrónica deste Organismo co Código de 
Verificación Dixital (CVD) especificado á marxe.
(artigo 42.b da Lei 40/2015, de 1 de outubro, de Réxime Xurídico do Sector Público)              2

C
V
D
:
 
K
x
c
N
N
z
T
6
D
e
v
p
X
g
H
R
w
7
/
r

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.

F
I
R
M
A
D
O
 
P
O
R
 
 
E
l
e
n
a
 
G
o
n
z
á
l
e
z
 
L
ó
p
e
z
 
 
(
F
E
C
H
A
:
 
1
4
/
1
2
/
2
0
2
2
 
0
9
:
3
8
:
0
0
)
 
,
 
 
J
u
a
n
 
C
a
r
l
o
s
 
G
a
r
c
í
a
 
P
o
s
e
 
 
(
F
E
C
H
A
:
 
1
4
/
1
2
/
2
0
2
2
 
1
1
:
1
3
:
0
0
)
 

V
e
r
s
i
ó
n
 
i
m
p
r
i
m
i
b
l
e
 



Avda. Finisterre, 112 - SAN ROQUE – TRABA
15147 - CORISTANCO - A Coruña

Tlf. 981 73 30 01  -   Fax: 981 73 33 97 -  correo@coristanco.gal
 www.coristanco.gal

R. E. L. nº 01150294

exp. 2021/G010/000007

ACTA DE SESIÓN DO PLENO DA CORPORACIÓN MUNICIPAL

gandeiras, xa que os horarios do período punta da tarifa coinciden con tarefas de alto
consumo enerxético. Se observamos o perfil típico dunha explotación gandeira, veremos
que o 40% do consumo concéntrase entre as 8h e as 13h pola mañá e as 18 e 23h pola
tarde, xusto o período punta, polo que o incremento medio na factura será de máis do
40%.  No país  existen máis  de dez mil  explotacións  afectadas por  este  cambio  e  sen
alternativa posíbel.

De igual forma, outros consumidores cun perfil de consumo semellante ao descrito,
como é o da hostalería, xa duramente golpeado pola pandemia, e o resto de PEMES,
sufrirán  igualmente  as  consecuencias,  pois  as  súa  actividades  desenvólvense
necesariamente durante as horas de maior custo da enerxía. Todo isto nunha Galiza que
exporta electricidade.

Para  rematar,  queremos  facer  fincapé  en  que  non  resulta  lóxico  acometer  un
cambio normativo deste calibre sen ter en conta outros aspectos da composición da factura
cuxo peso é relevante e cuxa necesaria revisión demándase tamén dende amplos sectores
da sociedade, como son o importe do imposto especial da electricidade e o tipo de IVE que
debe aplicarse, sendo a electricidade un ben de primeira necesidade e non un luxo.

Por todo o exposto, o Grupo Municipal do Bloque Nacionalista Galego somete a
debate  e  aprobación  polo  Pleno  esta  moción,  propondo  a  adopción  dos  seguintes
ACORDOS:

1- Trasladar ao Goberno central o rexeitamento por parte do Concello de Coristanco
da súa política enerxética por contribuír ao incremento da factura eléctrica dunha parte
importante das e dos consumidores domésticos e de sectores vulnerábeis, singularmente
os cambios aplicados a partir do 1 de xuño de 2021.

2-  Instar ao Goberno do Estado a abrir un novo proceso para unha regulación da
tarifa eléctrica baixo as seguintes premisas:

a) Reducir os impostos que gravan o consumo de enerxía eléctrica, singularmente a
eliminación do imposto especial da electricidade e a redución do tipo aplicado no imposto
de valor engadido até o 4%.

b) Beneficiar aos territorios de produción de enerxía eléctrica compensando o forte
impacto ambiental  e  social  derivado da súa produción a través dun abaratamento dos
prezos.

c) Modificar a Lei 24/2013, do sector eléctrico, de maneira que o prezo da electricidade se
estipule en función dos custos de xeración de cada tecnoloxía.“
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Unha vez rematada a  intervención procédese á  votación da urxencia  da moción co seguinte
resultado:

A favor: PP (5), TEGA (3), ALVC (2), PSOE (1), BNG (1)
Abstencións: non hai.
En contra: non hai.

Consecuencia do anterior queda aprobada por unanimidade a urxencia da moción presentada
polo grupo político BNG no tocante á regulación da factura eléctrica. 

Sr. Alcalde.-  Amancio, tes a palabra

Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).- Ben, eu solo me quería centrar nun par de detalles, por un lado
o que falou da rebaixa xeral do 21 ao 10%. É curioso porque agora faino pero estiveron xurando e
perxurando que non se podía rebaixar o IVE  porque Europa non lle deixaba, é dicir, despois de
con este sistema, de seguindo engordarndo as eléctricas e sen embargo perxudicando pois a
sanidade, a educación e sobre todo tamén poñer verdes a aqueles partidos que si pedían estas
rebaixas do IVE. Pero un pode dicir, jo, pois que ben. Pois non é tan ben este tipo de rebaixa do
IVE, porque por exemplo hai que lembrar que soamente se vai a rebaixar en aqueles casos en
que teñan unha potencia contratada inferior  a dez quilovatios,  por  exemplo,  e que soamente
cando o custe do quilovatio hora pois estea por encima de 45€ e todo elo sin realmente facer un
gran cambio, que é o que se necesita en España, pero bueno, TEGA está claro que non é quen de
dar leccións sobre este tipo, pero sen ningún tipo de cambio do modelo enerxético.

E podemos pensar, jo, pois mira, ao final ata van a recaudar menos estas eléctricas. Mentira. Ou o
goberno, mentira.
O goberno vai a recadar en impostos, por eses novos impostos, hai cinco impostos distintos do
recibo da luz, pois van a recadar moito máis ca recadaron no 2020. Un pode pensar que o rouban,
aínda que quizás un pouco menos, non? Pero todo estea por ese ben partidista, porque agora a
clave máis  importante,  que eu non o  discuto,  pois  son desviar  a atención e  todo se fala  de
políticas  de  arriba,  indultos  e  non  sei  que,  se  Cataluña,  etcétera,  etcétera.  Pero  no  fondo,
conxuntamente con todo isto, nolas están metendo con patacas. Polo tanto, bueno, por suposto
que  estamos totalmente de acordo, incluso aínda que sexa por parte, a veces de partidos que
poden ser pro ao goberno  actual,  non?, pero está claro que o que si  son mocións bastante
xeneralistas,  porque  se  están  aprobando  todos  os  demais  concellos,  ou  lévandose,  perdón,
levándose a Pleno os demais concellos e que todo o que sexa racionalizar; porque dame igual, no
fondo e todos vemos como da igual o partido político que sexa, todos terminan nos consellos de
administración das eléctricas e por algo será.

Ou sexa, da igual que sexa do Partido Popular, do Partido Socialista, algún do BNG tamén andará
por aí,  noutras cousas, todos rematan e sendo neste caso seguintes daquelas empresas que
agora lles están facilitando e lles están facendo de ouro á conta de esquilmar as  economías de
cada unha das persoas ou das economías domésticas;  polo tanto,  si  estamos a favor  desta
moción e votaremos a favor dela, pero creo que son opcións de tipo tan xeralistas e ás veces
oportunistas tamén, que hai que lembrar quen non ten o goberno actual aí na Moncloa, nada máis.
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Sr. Alcalde.- Ben, Antonio.
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Ben, o noso grupo, a verdade é que é unha moción señor José
Antonio, coñecéndote, é unha moción demasiado suave.
(inaudible)

Vamos a ver, aquí temos que deixar ben claro cal é, non é do goberno que está gobernando
agora, de todos os anteriores, realmente non queren (...) e nos poñen a franxa de horarios que a
nosa familia vai usar a plancha ou a lavadora nun determinado horario, e os nosos agricultores e
empresas do sector primario cando traballan, bueno, xa traballan da mañá á noite, pois a ver
como arreglan con ese horario o muxir, facer limpeza, (...) as propias explotacións; bueno pois non
sei como van a facer eses señores. Vano a ter moi difícil.

Galicia,  o noso territorio,  estano rodeando de; bueno dende fai  moito tempo están usando os
nosos  ríos,  os  nosos  montes,  colocando,  agora  mesmo  están  colocando  aeroxeradores  en
Coristanco na zona alta está totalmente con aparatos para producir corrente o que ven agora,
dende logo eu se vivo en Coristanco, se vivo da Rabadeira para arriba vos podo asegurar que
marchaba de Coristanco ou cambiaba de parroquia. E estou falando dos veciños de Cuns, de
Couso, que loitamos moito,  pero ao final a lexislación é a lexislación e a situación está aí.
Dende logo veñen, negocian a compra dos terreos a un prezo que eles queren e danlle catro
duros ao final de cada exercicio a eses propietarios (...).
Teñen que situarse e crear emprego, e neste caso cero, cando falan de creación de emprego, cero
empregos. Poño un exemplo da Abelenda, non sei cantos empregos ían, ben, veñen todos os días
unha furgoneta con dous técnicos informáticos,  entran media hora na súa estación,  marchan,
veñen á  noite,  sacan os datos  da produción e adiós.  Eses son os empregos que fan os da
asistencia ós parques eólicos.
Realmente cando constrúen máis do 70% xa son persoal de confianza, técnicos e dende logo do
Concello da zona practicamente cero.
Nós pensamos, pois si, a José Antonio coñecéndoo, porque fai sempre cando redacta as mocións,
soe entrar en ese que é un traballo moi amplo e eso, nós dende logo a proposta que pensei que
viría nesta moción, ten o problema de España e de Galicia, non é baixar o IVE, que é importante,
o problema é que as empresas eléctricas están cheas de políticos, dicía Amancio, están cheas de
políticos;  de todos os  partidos  e as zonas de Galicia  que se van a asentar,  están os  nosos
partidos, o noso non, pero todos os partidos xa están nos Consellos Directivos. E eu creo que se
se fixera unha auditoría dos ingresos destas empresas que fan no noso territorio e en toda España
farase ver cales son realmente os beneficios e gastos e reducir esa cantidade de políticos que
ademais cobrando unhas cantidades que están todos interesados en formar parte.

Por tanto, José Antonio, perdona que che dera, que, a moción pensei que sería moito máis ampla,
nós imos a votala como non pode ser aos nosos fins e imos a seguir vendo os mesmos problemas
e a ver, bueno pois a ver se un día se sentan e haxa unha auditoría e realmente farán xustiza,
realmente con estes concellos que están en toda España e a ver se somos capaces de poñelos e
recibir algo do que se xera.
Vai a contar co noso voto favorable.

Sr. Alcalde.- Antonio se damos por boa a túa intervención e pasamos ao lado, ou queres iniciar
outro turno de intervencións.
Gracias, José Manuel.

Sr. José Manuel (PSOE).-  Gracias señor alcalde.
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 Ben, gustaríame lanzar unha pregunta ao aire. ¿Cantos de aquí saben se están no mercado libre
ou no regulado?

Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Todos.
Sr. José Manuel (PSOE).- A maioría sabe en que mercado está.
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- A maioría, porque claro ao ter o aumento do recibo.
Sr. Amancio Lavanderia (TEGA).-  Doce chamadas diarias recibo eu das compañías eléctricas,
por algo será.
Sr. José Manuel (PSOE).- Efectivamente, pois todos estamos recibindo chamadas, tres ou catro
chamadas á semana, pero eu creo que o que pasa é o descoñecemento, falta de información, o
asesoramento. 
Hai certas cuestións aquí que me gustaría poñer encima da mesa, fálase aquí da discriminación
horaria. Cando un está no mercado libre, de feito aquel que ten o contrato no mercado libre, esta
discriminación horaria, perdón, estas tres tarifas non (...), iso  o primeiro punto.
Segundo,  fálame  de  discriminación  horaria,  os  que  están  no  mercado  libre  non  lle  afecta
tampouco.
Falamos de pequenas explotacións gandeiras, de hostalaría etcétera, bueno a min gustaríame
saber a que se refire con pequenas explotacións, non sei se son cinco cabezas, se son dez, se
son vinte, se son cen.
Evidentemente que aquelas, hoxe en día coñezo moi poucas pequenas explotacións, máis ben
grandes explotacións, co cal a potencia contratada é superior á que lle afecta esta regulación.
Seguramente teñan alto consumo, seguramente estean no mercado libre co cal xa non lle afecta.
Falamos tamén do tipo da rebaixa no IVE, que o BNG propón un catro por cento, pero realmente
hai  servizos  esenciais,  esenciais,  máis  incluso  que  a  auga,  perdón  máis  incluso  que  a
electricidade que é a auga e non paga o catro por cento.
Dende logo todos somos reacios a que nos suban, todos somos reacios a cambios, de feito o ser
humano, o home e a muller é o máis reacio aos cambios, pero con isto o que pretende o goberno
é que cada un saiba que tipo de contrato ten, que contrate a potencia que realmente precisa.
Porque  non  o  din  nin  as  clases  políticas,  nin  as  grandes  empresas.  Dino  os  expertos,  os
téncnicos, que máis do noventa por cento dos fogares teñen contratada unha potencia inadecuada
ás súas necesidades. Isto por un lado.
Despois por outro, realmente o goberno agora mesmo, onde pode actuar é nos impostos. 
Primeiro eliminou o custe de xeración, que era un sete por cento. Eliminiou ou reduciu, mellor dito,
o vinte e un pasouno ao dez, de feito hoxe. 
O que pretende o goberno é dar máis peso a parte variable que é a que todos e cada un de nós
podemos actuar, fronte á parte fixa.
Primeiro a contratación é a axeitada, que o comentaba fai un momento. 
Temos a posibilidade de contratar dúas potencias, dependendo da franxa horaria. 
Está o autoconsumo e está sobre todo a eficacia. 
É curioso e seguro que  falábamos fai un momento, e buf as tres chamadas. O primeiro que che
din é a lavadora e a plancha. 
Paréceme un discurso malísimo, de feito os expertos, os expertos, falan de que a variación na
factura será de corenta, cincuenta euros ao ano. Corenta, cincuenta euros ao ano falo dun fogar.

Evidentemente hai que modificar tanto a parte fiscal como a parte do sistema eléctrico, totalmente
de acordo, pero agora mesmo ca situación social  e económica que se estaba dando, había que
actuar e o goberno actuou,  baixando hoxe os impostos e está traballando niso.  Lévalle máis
tempo, efectivamente. 
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Coa modificación que se pretende, de feito, coa redución do CO2,  a implantación de enerxías
alternativas, a eficiciencia que acabo de falar fai un anaco, a eficicencia, cambiar hábitos que son
necesarios  e  saber  que  potencia  temos  contratada,  e  contratar  a  potencia  que  realmente
precisamos o goberno en catro anos pensa baixar a factura un trinta por cento, incluso máis
abaixo do que a ten Francia e Alemania.
Entendo que, podo entender a sensibilidade da moción nestes momentos, pero onde, dende logo
o Partido Socialista hai en certos argumentos e certas propostas que se solicitan, e se debaten e
se votan aquí que non está moi de acordo.

Nada máis.

Sr. Alcalde.- Moi ben.
Eu creo que é un tema o suficientemente complexo para, polo menos para abordar o tema en
profundidade. En todo caso teño claro algunhas ideas que non son de hoxe, igual son de fai
moitos anos de observación, non?
Eu  creo  que  o  sistema  enerxético  español  ten  un  problema  estructural.  E  os  problemas
estructurais non se arreglan nunca con solucións coiunturales, ou sexa, iso son parches.
Creo que lemos ou escoitamos centos de veces nos medios de comunicacións que temos as
enerxías máis caras de Europa. Iso escoitámolo, asumímolo e vemos como a explicación dun
montón de empresas que deciden pechar aquí en España e abrir en Portugal e abrir en outras
latitudes é fundamentalmente porque son capaces de ter  unha proposta enerxética pois  máis
axeitada ou máis acorde, non.
Porque non é normal que se peche unha electrointensiva aquí cando esa electrointensiva ten que
ir a facer unha instalación nova a outro país. Non ten sentido e ademais (...),  co cal non ten
sentido ningún.
Co cal eu, sen entrar moito nas causas, que as descoñezo, pero poño un exemplo. Esta semana o
Concello de Coristanco despois de un procedemento de licitación pública e a través dun acordo do
Pleno, de facelo a través da FEMP, resolviu, adxudicou o contrato a unha das tres operadoras que
hai no mercado ao que podíamos participar. Casualmente quedamos na man de quen estabamos
eso sí, quedamos na man  despois de haber pasado un proceso de licitación público e de haber
eliminado eses reparos,  pero non abarcando moito  aínda despois  de dar  saída ao mercado,
porque as opcións eran poucas e os prezos das propostas alternativas, sen entender moito a min
dame que hai bastante consenso entre os poucos operadores que ofertan a enerxía.
Polo tanto eu creo que, entre outras cousas, estamos ante unha falta de competencia e ante unha
discrecionalidade que teñen estas grandes compañías para os consumidores, para a empresas e
para os Concellos. Porque é unha escravitude. A día de hoxe dirixirse a unha compañía eléctrica
para que se faga un subministro eléctrico, para que che dean de alta a corrente  dun local social
ou dun local de servizos sociais, que non é que o fas soamente cando eles che din, senón que o
prezo que eles che din. Co cal eu creo que vou a parar outra vez.
Eu creo que temos un problema estructural, os problemas estruturais requiren actuacións que
seguramente haberá que plantear con calma, ver que modelos, cara onde queremos ir; e aquí
vemos que cada vez que hai unha deriva pois aparece unha corrente, non?
Primeiro puxemos o hidráulico, despois o nuclear e agora, aínda agora cuestiónase a hidráulica e
a nuclear. A coxeración non, o carbón non ten sentido, a eólica, sin ser eu nada propenso a que se
implante pois tamén se cuestiona, e eu digo que ao final a enerxía consúmese e dominana un
grupo de empresas que son bastante poucas e iso evidentemente sabemos o que pasa cando hai
moi poucos competidores ou moi poucos oferentes, neste caso.
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Polo tanto a min non me parece mal que se  pida que se reduzan os impostos, ao final as contas
van a cadrar sempre, se non son aí van a ser en outro lado. Vai a haber unha revisión de ingresos,
ingresos, ingresos. 
O bo é que o Estado vainos a ter, senón subindo os indirectos no gasoil ou subindo os outos
impostos que poida subir porque evidentemente ten que ter unha asignación axeitada.
 Eu digo que parecendo de que  se fale disto que eu creo que algunha proposta e algunha
solución hai que buscarlle. Non sei se son estes os puntos ou teñen que ser outros. Eu creo que é
bo que dende aquí se poida dar un toque de atención e ir despertando algunha sensibilidade para
que quen teña que tomar medidas, e eu supoño que non será, as medidas non son patrimonio dun
partido nin de dous, senón produto dun consenso político de que estratexia enerxética queremos
no medio e no longo prazo.
Como isto non ocorre, porque desgraciadamente non está ocorrendo e non vislumbramos que
vaia a seguir ocorrendo; que vaia a ocorrer, porque eu non vexo aquí a ninguén con intención de
consensuar, pois non digo aquí nesta sala de Pleno, senón máis ben no ámbito nacional, pois
probablemente a moito que se prospere esta moción e a moito que prospere que reduzan o IVE
pois  o problema estructural permanecerá porque non deixan de ser medidas coiunturais; en todo
caso, como ven sendo costume, nós non imos a impedir que prospere ningunha moción; polo
tanto un pequeno dilema entre votar favorablemente ou a abstención, eu creo que máis que votar
favorablemente esta moción pero ca idea de dar un toque de atención e que soe a campana
nalgún sitio. E eu creo que ten que soar a campana e o mellor é que eu coincido un pouco tamén
co planteamento de TEGA que di que son uns sectores concretos os que teñen que tomar as
decisións e iso pois son eses e dende aquí o sentido do voto e para chamar esa atención, o voto
será favorable pero sendo conscientes da limitación e do eco que poida ter o sentido deste voto
ou desta moción.

José Antonio, tes a palabra.

Sr. José Antonio Andrade (BNG).-  Si. Eu vexo que cada portavoz fixo un esforzo importante por
razoar o sentido do seu voto e é xusto que faga unhas matizacións, ben sexa afondando ou ben
sexa discrepando, non?
Efectivamente  a  TEGA lle  diría  que,  efectivamente  a  moción  é  unha  moción,  digamos  con
pretensións moi xeneralistas e iso é obvio.
Doulle  tamén  a  razón  a  Pensado  no  sentido  de  que  é  demasiado  branda,  pero  é  que  a
competencia municipal para meter a man aquí nestes temas é nula, é dicir, que os (...) non teñen
capacidade normativa nin teñen posibilidade de adoptar determinadas medidas de presión que
sexan eficaces para os fins que perseguimos, de tal maneira que, efectivamente, a moción ten
que ser xeneralista e ten que ser de algunha maneira ata branda, bueno,  porque se quero contar
cos  votos  da  maioría  de  voceiros,  tamén me teño   que  poñer  un  pouco  a  altura  das  súas
posibilidades. 
En relación co que comentaba José Manuel, compañeiro do PSOE, entendo un pouco que tire da
ascua para a súa sardiña, porque o PSOE está gobernando, ve que condiciona con outras (...) e é
unha iniciativa lexislativa do goberno central.
Unicamente  lle  diría  dúas cousas,  José  Manuel,  que  se  realmente  a  solución fose  pasar  do
mercado regulado ao mercado libre xa o tería feito probablemente o setenta, oitenta por cento da
poboación, ¿canto é?. Non me acordo, pero dicía que non hai peor monopolio que un oligopolio
protexido polo Estado. E neste país o sector enerxético está máis de catro ou cinco, da igual que
sexan sete, porque se repasaramos os listados de accionariado veríamos que en realidade a
enerxía, a eléctrica sobremaneira en España, pertence a catro familias, isa é a realidade.
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Polo tanto, calquera persoa con un pouco de sentido común e a pouco reflexiva que sexa, chega á
conclusión de que non lle van a ofertar condicións de contratación de consumo de mercado en
definitiva,  polo  feito  de  que  recibas  tres,  catro,  cinco  ofertas  en  realidade  poden  decidir  un
pouquiño na relación, pode haber algún aspecto tentador para o primeiro ano de consumo, pero
logo é o mesmo, pasa o mesmo (...).
E finalmente o tamaño das explotacións, mira poden ser de dez vacas ou de duascentas  pero as
vacas teñen unha (...) para muxilas que teñen difícil escapar dela. A chamada autosuficiencia da
producción de enerxía nas cuadras, nas explotacións, aínda é un feito moi illado. Oxalá nun futuro
sexa unha realidade, pero esas explotacións seguen conectadas a unha rede eléctrica e nútrense
dela; polo tanto, agradezo o sentido favorable de quen o vai a amosar así, entendo tamén en
parte as razóns que pon o PSOE, pero en definitiva do que se trata é de facerse eco e de non
calar sempre ante un problema compartido por moitísima xente. Se eu fose capaz de entender a
tarifa, perdón, a factura eléctrica, pois sería candidato para ministro, porque eu xa lle escoitei a un
par de ministros, nesto pódollo recoñecer, que eles tampouco entenden a factura. Non hai quen a
entenda, porque por un lado é complexa pero é que tampouco hai vontade de estructurar de
maneira que cada quen poida saber exactamente o que consume cada mes e cal é a evolución
dos prezos, é imposible, moitas gracias.

Sr. Alcalde.- Amancio.

Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).- Si.
Efectivamente eu cando falaba desta moción e vendo noutros concellos, o BNG, pois por exemplo
facía  unha  recolecta  de  sinaturas,  que é  outra  ferramenta  bastante  válida  para  promover  os
cambios (...), entón había recolectas  de sinaturas para apoiar este tipo de iniciativas, non?
Se por nós tiveramos que aportar algo, por exemplo, estas cousas volverían a afondar no que
dixen antes, habería que poñer un punto  onde se diga: políticos fóra. Portas xiratorias, fóra. Non
soamente nas eléctricas eh, senón a maioría das multinacionais que agora mesmo manexan o
que é a política en España,  é dicir,  chámense bancos,  chámese todo o que é o mundo das
enerxéticas, chámese compañías de telefonía, etcétera, etcétera.
É dicir, a min non me parece moi ben que o político de turno da Xunta agora esté no Consello de
Administración dos parques eólicos da empresa dos parques eólicos de por aquí, pero daquela eu
diría, ah, estará polos seus propios méritos  ou estará porque lle fixo algún favor así como quen
dice polo lateral do córner.
Pois eu creo que, inclínome máis á segunda opción, que á primeira. Polo tanto, se realmente
queredes  coller  o  toro  polos  cornos  BNG,  PSOE,  PP;  facédeo,  tomade  esas  iniciativas.
Prohibídelle aos vosos políticos entrar nos Consellos de Administración porque lle fixo favor a
estas empresas mentres estaban gobernando e agora llos devolve meténdoos aí  enchufados
cobrando millonadas á conta precisamente do pobo.
E eu lle diría a José Manuel, me parece moi ben esta explicación e ó noso nivel se presupón pois
sufucientemente con capacidade para ter iso en mercado libre, pois agora que lo explique ao
señor da aldea ou á señora da aldea que está ata as narices de recibir chamadas e dirá: e hoxe
esta chamada, por onde ma quererán meter? Porque vai a atopar milongas, a señora da aldea,
vaia vostede contarlle milongas sobre o mercado libre,  a rebaixa non sei  que,  ou as franxas
horarias. Bueno e lle dirá: mira, a ver, ata onde queremos chegar con toda esa patraña?
Polo tanto, eu creo que esa cuestión, eu creo que aquí dentro do noso pequeno ámbito, pois o
que temos é que esforzarnos realmente para servir aos veciños de Coristanco. Porque que agora
vaiamos a resolverlle que se están en estes Consellos, ou que se rebaixan o IVE, cando dicían
que non se podía rebaixar, cando agora din que patatín, patatán; pois a min me gustaría saber de
todos os veciños de Coristanco, saben por exemplo o tema do bono social? Que fai o Concello ao
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mellor pois par a explicarlle a cada un dos veciños de Coristanco que están en esa situación, lle
xestiona,  lle  pon  medidas,  lle  pon  a  persoa  de  servizos  sociais,  algún  concelleiro,  etcétera,
etcétera  para  explicarlle  a  cada  veciño,  por  exemplo  o  bono  social.  Pois  aí  é  onde  a  nosa
corporación pode realmetne actuar, ou sexa en detalles tan nimios como pode ser que todos os
veciños de Coristanco que teñan dereito ao bono social, acompañarlles a  que xestionen o bono
social, porque moitos si, reciben unha carta dicindo que ten dereito pero despois non o saben
tramitar. Pois unha cousa tan sinxela como dicirlles, mire vostede co bono social, pois mire aforra
ao mellor o 20% da súa factura en cada mes que a reciba, non? Entón iso é o que realmente
poderíamos poñer en marcha, levar a cabo, sacar adiante e o resto, pois efectivamente, aos seus
dirixenes e a quen vostedes manteñen aí arriba no sofá e no trono, pois tírenlle das orellas e
póñanse de acordo e realmente diga, bueno pois o parque eólico que me ven agora para aí arriba
resulta que no Consello de Administración non cabe ningún político igual que non tiña que haber
cabido nas Caixas, por exemplo, que así nos foi. E ao final quen paga o pato é o veciño de a pé.
Como non quero seguir quentándome sobre o tema eu si lle lanzaría esa outra posibilidade que é
o Concello de Coristanco quere pois para toda esta xente aproveitar esta coiuntura, pois que
adique  a  todos  aqueles  veciños a  través da  concelleira  correspondente  que  leve o  tema de
servizos sociais, pois bueno, pois vamos a ver que pasa en cada casa, se teñen dereito ou non
teñen dereito e vamos a facerlle ese esforzo e esa axuda que sexa boa para a economía de cada
un dos veciños que hai en Coristanco.
Nada máis.

Sr. Alcalde.- Antonio.
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Señor alcalde, gracias.
Permítame que lle faga unhas pequenas puntualizacións a vostede, como non pode ser de outra
maneira e tamén de forma amable ao compañeiro representando ao Partido Socialista.
Señor alcalde, agradézolle que dixo unha gran verdade, que nós non temos competencia, pero
tamén dixo antes de rematar que pouco facemos ante facer política, pero o importante e recolla
isto  nos  comentarios  e  que  o  Goberno  de  España  que  saiba  que  en  Galicia  pois  hai  unha
corporación que falamos do problema das eléctricas, iso é moi importante e tamén o Goberno
Autonómico; iso con respecto a vostede.

José Manuel, querialle comentar con respecto, cando me fala a min de que a xente non sabe o
que ten contratado.

Eu voulle a poñer unha explotación agraria, unha explotación agraria pois, por certo, os primeiros
ou os segundos na pandemia que estiveron día e noite traballando cando o resto de España
estábamos encerrados nas nosas casas e os nosos agricultores estaban día e noite conseguindo
carne e leite para alimentarnos ao resto de España (...)  e vamos a poñer un exemplo de un
agricultor. Un agricultor, pois imaxínese que precise cen, unha cantidade limitada, e un día sofre
un problema de toda a tecnoloxía que ten (...) xa é máis moderna ou igual  precisa máis tensión, e
entón resulta que chega a nova máquina e non a pode conectar porque a en limitada. 
Eu creo que estamos no camiño de pobreza, o que hai que actuar e creo que non foi o Partido
Socialista,  que  foron  outros  partidos,  que  teñamos  que  pagar  os  veciños  unha  parte  deses
impostos a empresas para instalarse, como é o tema eólico; home me parece unha barbaridade e
creo que o Goberno de España, o de turno ou os que veñan, eso pois que monte unha empresa
(...).

Logo resulta que, dicía Amancio, bueno a min sempre me toca falar despois de Amancio, claro
como todos vivimos no Concello de Coristanco, ou algúns, pois xa me explicou algo que ía a dicir,
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agora mesmo están tratando de ubicarse unhas empresas aquí e o Consello está formado por
grupos políticos, por todos os partidos políticos, é dicir, algo que era un problema e teño que
volver a (inaudible).

Se seguimos así imaxinádevos como pode quedar a nosa agricultura, os nosos profesionais de
produtos tan importantes como son gandeiría, leite e horta etcétera etcétera.
Polo tanto o que hai é que reducir, pero non á base de frear aos nosos produtores e as nosas
empresas. Bueno eu diría, bueno paréceme ben como que ao final ao longo dos anos como estea
a contabilidade que poidamos ter a luz máis barata, aí estamos totalmente de acordo, pero non a
empobrecer ás empresas e sobre todo ás empresas agrarias, di vostede que as empresas non
son grandes, bueno eu pódolle dicir que incluso os agricultores estano pasando moi mal, teñen os
ingresos tan tan limitados que algúns se tiveran persoal por conta allea  non poderían pagarlle a
final de mes. O que pasa que hai fillos e se ten que poñer todo o mundo a traballar. Pero se todo o
mundo tivese nóminas, terían que pechar esas empresas. (inaudible).
Nada máis, José Antonio, contará co noso apio, co noso voto para esta moción.

Sr. Alcalde.- José Manuel.

Sr. José Manuel Pérez (PSOE).- Gracias señor alcalde.
Ben, no avance da miña intervención preguntei aquí a nivel (...) quen sabía se estaba no mercado
libre ou regulado e ninguén dixo nada.
Sr. Alcalde.- Eu non sei.
Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).-  Eu estou no mercado libre.
 
Sr. José Manuel Pérez (PSOE).-  ¿Estás no mercado libre? 
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Eu estou no mercado libre. (...)
 
Sr. José Manuel Pérez (PSOE).- Ben. Estades no mercado libre Antonio, isto non che afecta. 
Evidentemente tal e como apuntaba José Antonio, se que todo o mundo o soubese iríase a un
mercado  libre,  pero  o  problema  é  que  non  o  sabe.  Realmente  cando  comentaba  antes  de
información, asesoramento non falaba a nivel de localista nin a nivel partidista; de feito o problema
da electricidade creo que ven xa dende fai décadas. Senón era o meu tirón de orellas a nivel
estatal, autonómico, provincial e local se queremos.
Evidentemente ao señoriño non llo van a ir a explicar, non llo van a ir a explicar dende o Goberno.
Co que iso é o que falaba.
Falábase tamén da factura, non se entende, efectivamente. Aínda que é algo complicado non é
imposible de feito unha das propostas do goberno é o novo formato para que se saiba o que se
consume,  con  que  o  consumes,  canto  consumes,  é  dicir,  máis  fácil  de  entender  e  tamén é
necesario, sexa o goberno que sexa quen a poña en marcha, eh.
Falábase  despois  de  os  agricultores,  gandeiros,  non   deixaran  de  traballar  na  pandemia,
efectivamente e hai que agradecerlle que estiveron ao pé do canón, pero igual que outros, igual
que transporte, igual que as forzas de seguridade; entón a todos ese tamén lle afecta.
José Antonio o punto co que estou totalmente de acordo, totalmente de acordo e poño encima da
mesa hoxe aquí a que todas as forzas que conformamos a corporación municipal poñamos todo o
noso empeño en facer incluso unha declaración institucional e que en Galicia deberíamos ter
enerxía máis económica e máis barata porque somos exportadores; totalmente de acordo.
Isto despois de oír os demais compañeiros, as demais intervencións, sairá adiante. Eu non a vou
votar favorablemente, o PSOE vaise a abster, moitas gracias.

Sr. Alcalde.- Moi ben, procedemos por tanto á votación da moción presentada polo BNG nos 
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términos expresados, non?.

Rematado o debate procédese á votación da moción presentada polo grupo político BNG no 
tocante á nova tarifa eléctrica co seguinte resultado:

A favor: PP(5), TEGA (3), ALVC (2), BNG(1).
Abstencións: PSOE (1).
En contra: non hai.

Consecuencia do anterior queda aprobada a moción referente á nova tarifa eléctrica.

-MOCION  PRESENTADA  POLO  GRUPO  POLITICO  BNG  O  DIA  17.06.2021  RE:
202199900000739

O voceiro do BNG toma a palabra para explicar o contido da moción que é o que se indica a
seguir:

“Exposición de motivos:

O Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana vén de reabrir o debate
sobre  o  repagamento  mediante  peaxe  das  autovías  de  titularidade  estatal,
reiterando unha proposta  que  xa fora  anunciada en  2018 e  2019.  Este  debate
abriuse despois de que a patronal das construtoras, ASEPAN, demandase este tipo
de medidas para garantir contratos de concesión. Mais a medida ten tamén outras
causas  relacionadas  co  desequilibrio  económico  nas  contas  do  Ministerio  de
Transportes, Movilidad y Agenda Urbana a raíz de dúas decisións:

-O rescate das ruinosas autoestradas radiais madrileñas e doutras autoestradas,
con un custe para as arcas públicas de máis de 3.000 millóns de euros.

-A supresión das peaxes en autoestradas nas que caduca a concesión entre 2019 e
2021,  o que vai  supor un custe duns 450 millóns de euros anuais.  Ademais,  o
Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana tamén aprobou o ano pasado
bonificacións  para  o  transporte  en  determinadas  autoestradas,  co  conseguinte
incremento do gasto orzamentario e da dispoñibilidade de recursos.

Como  resposta  a  aquel  primeiro  anuncio  de  novembro  de  2018,  o  Pleno  do
parlamento aprobou un acordo en decembro de 2019, a instancias do BNG, no que
manifestaba unha rotunda oposición ao estabelecemento de peaxes nas autovías
de titularidade estatal.

Ademais do carácter regresivo e do impacto negativo que tería para as persoas
usuarias das autovías, para a seguridade viaria e para a competitividade das nosas
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empresas, a citada medida hai que analizala no contexto da situación da rede viaria
estatal  en Galiza e concretamente da situación das autoestradas de titularidade
estatal, a AP 9 e a AP53. Por outra parte, en Galiza existen dúas autovías da Xunta
de Galiza con peaxes ás persoas usuarias, a AG 55 e a AG 57, o que supón en
agravio  e  unha  discriminación  para  residentes  e  empresas  das  respectivas
comarcas,  un  atranco  para  a  conectividade  e  a  competitividade,  e  ademais
incrementa  a  inseguridade viaria  e  merma a calidade de vida na contorna  das
estradas convencionais que atravesan zonas densamente habitadas.

É por todo o exposto con anterioridade,  polo que o Grupo Municipal do Bloque
Nacionalista Galego  somete a debate e aprobación polo Pleno deste Concello
esta moción, propondo a adopción dos seguintes ACORDOS:

1- Amosar a rotunda oposición do Concello de Coristanco á intención do goberno
central  de  establecer  peaxes  nas  autovías  de  titularidade  estatal,  por
considerala  unha  medida  regresiva  que  establece  barreiras  económicas  no
acceso  á  servizos  básicos  como  son  as  infraestruturas  viarias,  porque
incrementa  a  inseguridade  viaria  e  porque  supón  un  atranco  para  o
desenvolvemento económico e a cohesión social de Galiza.

2- Dar  traslado  do  acordo  deste  primeiro  punto  ao  Goberno  español,
nomeadamente ao Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana, así
como, aos grupos políticos con representación no Congreso dos Deputados.

3- Instar á Xunta de Galiza á redución e paulatina eliminación das peaxes da AG
55 E AG57, de titularidade da administración galega, polo agravio que supón
para as persoas residentes e empresas das respectivas comarcas polas que
transcorre.”

Sr. Alcalde.- Amancio.
Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).-  Ben, o voceiro do BNG xa dá por feito de que nós íamos a
intervir nun determinado sentido, entón non lle vou a dar ese gusto.
Entón, ben, bromas aparte; creo que chegadas as eleccións autonómicas ningún partido que se
achega a Carballo trae debaixo do brazo a promesa da gratuidade da AG- 56 e AG-55, neste caso
a de Coruña- Carballo. 
Ningún, é dicir, estivo o PP e estivo gratuíta ata a Laracha, despois claro, como había que facer o
tramo ata aquí e a continuación dixo que xa está aquí ata Coristanco; polo tanto dixo que bueno
para poder realizala hai que pagar, hai que dar a concesión e polo tanto hai que pagar un peaxe.
Creo que os que estamos aquí  salvo os máis xoves podemos lembrar esas etapas non,  esa
cronoloxía,  cando dicía pois agora hai  que pagar  unha peaxe se queredes que a autovía se
prolongue e chegue ata Coristanco. E bueno, ese foi o argumento esgrimido polo PP para de
repente meternos aí  o único tramo, salvo creo que Guadarrama, que vindo dende Madrid ata
Coristanco se pagaba. Salvo o túnel este famoso. O único tramo. 
Vergoñento, vergoñento.

Documento electrónico asinado dixitalmente cuxa integridade garántese mediante cotexo na Sede Electrónica deste Organismo co Código de 
Verificación Dixital (CVD) especificado á marxe.
(artigo 42.b da Lei 40/2015, de 1 de outubro, de Réxime Xurídico do Sector Público)              13

C
V
D
:
 
K
x
c
N
N
z
T
6
D
e
v
p
X
g
H
R
w
7
/
r

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.

F
I
R
M
A
D
O
 
P
O
R
 
 
E
l
e
n
a
 
G
o
n
z
á
l
e
z
 
L
ó
p
e
z
 
 
(
F
E
C
H
A
:
 
1
4
/
1
2
/
2
0
2
2
 
0
9
:
3
8
:
0
0
)
 
,
 
 
J
u
a
n
 
C
a
r
l
o
s
 
G
a
r
c
í
a
 
P
o
s
e
 
 
(
F
E
C
H
A
:
 
1
4
/
1
2
/
2
0
2
2
 
1
1
:
1
3
:
0
0
)
 

V
e
r
s
i
ó
n
 
i
m
p
r
i
m
i
b
l
e
 



Avda. Finisterre, 112 - SAN ROQUE – TRABA
15147 - CORISTANCO - A Coruña

Tlf. 981 73 30 01  -   Fax: 981 73 33 97 -  correo@coristanco.gal
 www.coristanco.gal

R. E. L. nº 01150294

exp. 2021/G010/000007

ACTA DE SESIÓN DO PLENO DA CORPORACIÓN MUNICIPAL

Lembro tamén, esas colas que saen de vez en cando nas hemerotecas dos periódicos, esas colas
pois de manifestacións ao longo da autovía, non? Coruña- Carballo. E por suposto lembro ese
compromiso que tamén tiveron a oportunidade pero quizás non tiveron medios ou valentía de que
nese curto período de tempo no que gobernou, que quizás non dou tempo a demostrar, porque
catro  anos  non  dan  tempo  a  demostrar  como  un  presidente  pode,  igual  que  un  alcalde
posiblemente catro anos non lle dean tempo a levar a cabo todo ese programa que pode levar na
súa  axenda  e  entendo  que  o  bipartito  naquel  momento  puido  chegar  a  completar  ese  seu
programa que tiña, pero o programa que tiña; todos tamén o lembramos, era de quitar a peaxe da
autovía unha vez chegado á Xunta prometían por activa e por pasiva, que de feito eran os que
promovían esas manifestacións. 
E a verdade eu como veciño crin que íamos a ter esa posibilidade e esa alegría económica que
nos podían dar, sobre todo a xente que vai a traballar A Coruña todos os días ou dende A Coruña
a aquí a traballar todos os días.
Polo tanto, faltou valentía, faltou decisión e faltou que claro; agora o colmo dos colmos xa é unha
autovía  que chegaba  ata  Fisterra  do  dichoso Plan  Galicia,  que madre  mía,  Plan  Galicia.  Xa
choveu dende entón, que estaba prometida, vamos; e que chega a Baio e aí se quedou.
Claro, cada catro anos virá prometéndose máis gratuidade Coruña- Carballo e máis autovía a
Fisterra.
Me parece, vamos a votar, claro que vamos a votar afirmativamente esta moción; vamos é que
non sería de outro xeito, non? Porque creemos que efectivamente hai un agravio comparativo.
Porque mira, na Bretaña Francesa unha das cousas polas que apostaron e unha das cousas polo
que houbo un desenvolvemento nesa rexión foi porque todas as infraestruturas foron gratuítas e aí
houbo partidos nacionalistas, partidos da rexión que apostaron pola rexión. Se queren apostar
pola Costa da Morte que deixen de tanta tontería, de crear slogans, marcas e panfletos e demais
chorradas e que realmente aposten polas infraestruturas, o texido industrial e o desenrolo desta
zona, da Comarca na que estamos.
Do  contrario  todo  son  brindes  ao  sol  e  por  suposto,  máxime  do  PP,  que  é  quen  nos  está
gobernando dende fai décadas.
Repito, o noso vai a ser un apoio afirmativo, votaremos a favor da moción, pero que claro, queda
en papel mollado, iso tamén o sabemos. Moitas gracias.

Sr. Alcalde.- Antonio.
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Gracias señor alcalde.
Eu vou a facer un pouco referencia a historia onde eu participei e presidín a Corporación Municipal
no ano 2013, 2014 e creo que unha parte dos grupos.
Cando a corporación que presidía estaba xestionando crear unha empresa importante no territorio
(inaudible).
Fai anos había 88.000 habitantes na Comarca de Bergantiños, hoxe como poderiades ver  nos
medios de comunicación estamos rondando os 65.000. 
Ben, e isto, ¿porque é? ¿Quen é o que quere vir para Bergantiños? ¿Cales son os problemas?
Para min é un problema de situación, ti ves da Coruña e para vir para a túa casa tes que pagar
peaxe chegas a Montecelo vas ata Baio e non tes nada que pagar.
Solo aquí para a xente de Bergantiños, como se vai a fixar a poboación, imposible. Iso señor
alcalde dígollo e recórdollo vostede coincide comigo perfectamente, incluso unha vez tivemos un
cambio de (...), vostede non me aceptaba a min o que estaba facendo, pero (...) seguimos tendo
un freo á nosa comarca. (...)
Era  eu  alcalde,  efectivamente,  e  non  fun  capaz  de  conseguilo,  había  unha  decisión,  estaba
tomada e uns informes non sei de quen, ben; en todo caso. 
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Vostede sabe,  que en ese momento,  e agradézollo;   e  incluso me apoiaba a miña proposta.
Incluso teño que felicitalo porque recordo que vostede a nivel non sei se persoal se sindical había
presentado unha convención, e iso o felicito.
Entón, xunto que vai presentar un proxecto nas outras comarcas parten de cero para arriba os
nosos agricultores fan un proxecto, primeiro de arriba descóntanlle dez puntos, mentres tanto as
outras comarcas reciben os proxectos e despois acaban cos presupostos dun lado para outro
lado. Seguimos con ese problema. 
Eu quería facerlle unha pregunta que é que xestión leva feita.
Realmente estamos nunha zona que ten un freo no seu desenrolo. 
As nosas empresas, pois mire estes días eu fun a Coruña hai bastantes camións de empresas,
mire antes usaban a autovía pero agora usan a carretera normal. Iso ven recollido aquí na acta
que presentou o BNG.
Nós preguntamos aquí ¿Porque o goberno da Xunta defende o libre peaxe en Vigo, unha parte en
Santiago? E da nosa comarca non se sabe nada. 
A Conselleira que eu vina por aquí varias veces eu tentei que a nosa comarca de Bergantiños
entrase nesa prolongación para baixar os peaxes. Nós somos tan guapos, tan boas persoas como
os de Vigo.  Sei que solo é cuestión de cadrar números. Esto solo é un toque de atención.
Temos uns problemas de desenrolo moi fortes a verdade e o tema da agricultura, a vostede que
está no PP, se quere un día abordar o tema nunha comisión,  aquí,  solo non para criticar  ao
goberno, non estamos a criticar o goberno, estamos penalizando os problemas de desenrolo do
noso territorio. Non estamos falando de tapar baches, un punto de luz e pouco máis. Non estamos
xerando  emprego,  entón  eu   creo  que  entre  todos  deberíamos  achegarnos  as  autoridades
recordándolle un pouco.
Iso sábeno os nosos funcionarios que veñen todos os días traballar, teñen que pagar unha peaxe
e suma un custe importante e xente que ten que ir aos médicos. Polo tanto, non o tome como
crítica senón que nós vamos por suposto a votar esta moción favorable, aínda que é moi xenérica
estamos totalmente de acordo, a ver se algún día na Comarca de Bergantiños podemos contar
con ese anaco de autovía libre, como a de Vigo.
Nos gustaría sentar un día nunha comisión para tratar o tema. 
Nada máis.

Sr. Alcalde.- Gracias. José Manuel.

Sr. José Manuel Pérez (PSOE).- Gracias señor alcalde.
Ben, o PSOE está totalmente de acordo en  que hai sensibilidade no que se presenta en  esta
moción pero si que vemos certas deficiencias ou mellor dito, melloras que podemos incorporar, de
feito presento unha emenda que lla fixemos chegar aos demais grupos. E antes de expoñer algo
importante,  que  apuntou  Amancio,  ou   que  comentou  Amancio  sobre  que  todos  os  partidos
anuncian ou anunciaban que ían arranxar, que viñan despois á Comarca e non arranxaban nada.
No 2005  co  goberno  de  Pérez  Touriño  do  BNG con  Anxo  Quintana  procedeuse  a  valorar  a
eliminación da peaxe tal e como o anunciaran no programa electoral cando de súpeto se atoparon
con que era máis económico facer unha autovía  ao lado que eliminar a peaxe. Co que aí o PP
cando se estaba xa liquidando a metade da concesión ampliaron novamente a concesión. Co cal
tampouco se pode hipotecar un país por culpa de quitarlle aí, pero ben apuntado; si señor.

Non faltou querer senón que faltaron os medios.
En canto ás emendas que presenta o PSOE á moción sobre as peaxes das autovías galegas tal e
como anuncia o título. 
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O voceiro do PSOE explica o contido das emendas presentadas que é o que segue:

“Emenda de modificación
Débese modificar no punto 1 da moción o seguinte contido:

Onde di: “... a rotunda oposición do Concello de Coristanco á intención do Goberno central de
establecer peaxes...”, debe dicir: “...a rotunda oposición da Corporación Municipal de Coristanco a
que se establezan peaxes...”

Emenda de modificación

Débese modificar no punto 1 da moción o seguinte contido:

Onde  di:  “...  autovías  de  titularidade  estatal,  por  consideralas...”,  debe  dicir:  “...autovías  de
titularidade estatal ou autonómica, por consideralas...”

Emenda de supresión

Débese suprimir o punto 2

Suprimir: “Dar traslado do acordo deste primeiro punto ao Goberno español, nomeadamente ao
Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana, así como, aos grupos con representación
no Congreso dos Deputados.”

Emenda de modificación

Débese modificar no punto 3 da moción o seguinte contido:

Onde di: “3. Instar á Xunta de Galicia á redución e paulatina eliminación ...”, debe decir: “3. Instar
á Xunta de Galicia á establecer a redución e paulatina eliminación...” 

Sr. Alcalde.-  Bueno eu simplemente estou de acordo en que non me parece lóxico que cando
estamos pedindo é que se supriman ou se rebaixen peaxes e que haxa novos peaxes, novos
impostos en autovías; polo tanto é evidente que estou de acordo coa pretensión da moción no seu
punto  primeiro  no  que  di:  “…  intención  do  goberno  central  de  establecer   novas  peaxes  en
autovías de titularidade estatal”  e paréceme que o que vale para o estatal tamén vale para o
autonómico. Nin nas de titularidade estatal nin nas de titularidade autonómica.
E despois en relación a AG-55, que é a que máis sufrimos eu creo que todos dende fai moitos
anos, completamente de acordo en que se ande o camiño o máis racional posible, o camiño de
bonificar e no seu momento erradicar ese peaxe que baixo o meu punto de vista é absolutamente
inxusto e que neste caso coincido parcialmente con Antonio na súa afirmación de que nas partidas
económicas de Coristanco ou da Costa da Morte aínda que non vexo a relación directa digamos
no crecemento da poboación porque hai concellos que están afectados tamén pola autovía como
o caso de Laracha e Carballo e creceron poboacionalmente a pesar da peaxe. Polo tanto creo que
ten moito que ver coa economía, evidentemente é un agravio pero non tanto co crecemento da
poboación ou neste caso co decrecemento da poboación.
Anunciar que votaremos favorablemente a moción.
José Antonio, tes a palabra.

Sr. José Antonio Andrade (BNG).- Si, moitas gracias.
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Cíngome á intervención do voceiro do PSOE porque efectivamente tiven ocasión de ler antes de
comenzar o Pleno o texto da súa emenda, entón toma como maiores intereses, quizais por unha
sinxela razón de redación, porque ás veces cando empezamos a introducir novas palabras no
texto primitivo logo o que facemos e complicar aínda máis a redacción nas actas e ás veces
acabamos facendo unha especie de churro do que propiamente debemos responsabilizarnos nós
por non ser máis precisos na linguaxe que empregamos, entón, digamos que; en fin, (…) o voto
do PSOE. Se acaso intento explicalo.
Aí na moción dise e fálase da intención do goberno central, home porque a expresou, é dicir, que
non estamos facendo conxeturas e utilizar primeiro a palabra corporación en vez de concello pois
efectivamente pois é moito máis correcto, debe de facerse así, suponse que no comunicado que
logo se fai xa se adapta á linguaxe xuridicamente de modo máis correcto posible e na emenda de
supresión, no punto dous, sen embargo, discrepo, porque de pouco vale tomar unha decisión que
afecta moi especialmente a un Ministerio se non se lle fai saber. 
E dirás, ben, pero vai a parar ao caixón igual ou á papelera. Vale, pero polo menos gardar un
pouco a coherencia do que se está dicindo ten relación con a quen se lle ha de dirixir ou pedir,
non?

Finalmente cando na proposta de modificación mete a totalidade das persoas (…) que era agravio
para as persoas residentes e empresas da comarca,  home porque son quen as padecen de
maneira máis inmediata. Evidentemente os demais tamén. Os que viaxen por aquí aínda que sexa
so por razóns de desprazamento eu digo que tamén soportan un maior custe e que lles encantaría
non ter que soportalo.
Digamos que aínda aceptando o que poida ter  de mellora as suxerencias que pon o PSOE,
digamos que non as vou a votar favorablemente, pero case por unha razón máis práctica que de
comprensión.
Moitas gracias.

Sr. Alcalde.- Amancio.
Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).- Nada máis.
Sr. Alcalde.- Antonio.
Sr. Antonio Pensado (ALVC).- Nada máis.
Sr. Alcalde.- Procedemos a votar a moción nos términos en que foi presentada no seu momento
inicial sen emenda algunha.

Procédese  á  votación  da  moción no  tocante  ós  peaxes  das  autovías  presentada polo  grupo
político BNG sen incluír a emenda co seguinte resultado:

A favor: PP (5), TEGA (3), ALVC (2), BNG (1), PSOE (1)
Abstencións: non hai.
En contra: non hai.

Consecuencia do anterior queda aprobada a moción no tocante ás peaxes das autovías galegas.

-MOCION  PRESENTADA  POLO  GRUPO  POLITICO  BNG  O  DIA  21.06.2021  RE:
202199900000755

O voceiro do BNG explica o contido da moción que é que segue:

Documento electrónico asinado dixitalmente cuxa integridade garántese mediante cotexo na Sede Electrónica deste Organismo co Código de 
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“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
I.-  Con  excesiva  frecuencia,  e  de  forma  indiscriminada,  criticamos  actuacións
urbanísticas desafortunadas e queixámonos do estado de abandono en que van
quedando fincas e outras herdades da nosa contorna, ata o punto de ter acuñado
polo país adiante, case con rango normativo, unha expresión tan popular  como
impropia, por inexacta, que demos en chamar o problema do feísmo. 

II.-  En realidade,  ninguén sabería definir  con precisión o que pode interpretarse
como feo ou como fermoso, xa que ambos conceptos teñen unha compoñenda de
apreciación subxectiva que varía en cada un de nós. Tal é así que aquelo que para
uns acada rasgos de perfección, pode ser visto ou interpretado por outros, aínda sin
saír do mesmo entorno cultural, como noxento ou aberrante.

III.-  Sendo isto así,  no campo da arquitectura, do paisaxismo e mesmo doutras
disciplinas  sociais,  adquiriu  certo  predicamento  unha  expresión  que,  aínda
mantendo tamén unha marxe de indefinición obxectiva, parece máis axeitada para
resolver  os  problemas estéticos  (a  veces tamén éticos)  de todo aquelo  que se
constrúe, planta ou sementa. Fálase, daquela, de harmonía co entorno ou contorna.

IV.-  Neste  sentido,  os  poderes  públicos,  de  cuxa  condición  non  escapa  a
Administración  Local,  ademais  das  súas  facultades  para  repoñer  a  legalidade
urbanística  e  preservar  a  paisaxe,  teñen  tamén  a  obriga  de  promover  entre  a
cidadanía aqueles valores que, directa ou indirectamente, contribúen a manter un
entorno digno, san e axustado a parámetros estéticos aceptados polo común da
vecindade. 

V.- Noutra orde de cousas, parécenos moi necesario revisar esa creenza de que, no
que concerne ao ornato público, a porta da casa delimita os campos de actuación
entre Concello e particulares, de tal xeito que as tarefas de mantemento de todo
aquelo que pisamos de portas para fóra é unha obriga exclusiva e inexcusable do
Consistorio, obviando así dúas realidades obxectivas: que os recursos municipais
son limitados e que,  aínda de ser máis elevados,  deben aplicarse á prestación
daqueles servizos, traballos ou obras que non sexan susceptibles de ser asumidos
a un menor custe (e con resultado máis esmerado) por cada veciño ou veciña. 

VI.- No sentido que apuntamos, e por sorte para a comunidade municipal en que
nos integramos, é igualmente certo que a carón de vivendas e fincas totalmente
descoidadas nos seus paramentos exteriores e noutros elementos divisorios ou de
peche, encontramos con algunhas outras que son modelo de conservación e de
equilibrio  co  entorno  en  que  se  ubican,  cuxos  titulares  sería  desexable  que
obtiveran algún tipo de recoñecemento por parte da colectividade social que todos
integramos. 

VII.- Tendo en conta que o noso é un Concello de feble dinamismo urbanístico, con
escasa presencia de vivenda nova ou rehabilitada, convén ampliar os ámbitos de
actuación  susceptibles  de  recoñecemento  a  outras  iniciativas  que  non  sexan
estrictamente  a  vivenda.  Así,  poderían  facerse  extensibles  os  premios  a
construccións auxiliares, tales como os muiños, os hórreos (sempre que pola súa
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tipoloxía teñan valores estéticos importantes), alpendres ou pallotes, pombais, etc.
Deberían  considerarse  igualmente  como  de  interés,  aos  fins  que  persigue  a
institución dos premios que propoñemos, as fontes públicas, os ríos de lavar, os
cobertizos ou abrigos de encontro entre distintos rueiros, etc. Finalmente, tampouco
cabe  descartar  actuacións  de  axardiñamento  e  ornato  vexetal,  ou  aínda  de
reordenación  e  planificación  de  terreos  no  radio  de  acción  máis  próximo  ás
vivendas. 

VIII.- Por razóns da súa titularidade privada ou colectiva, poderán concursar non só
as  persoas  físicas,  senón  tamén  as  AA.  VV.,  ANPAS  ou  calesquera  outras
entidades que non persigan ánimo de lucro. 

IX.- A creación dalgún tipo de premios anuais por parte do Concello, siquiera sexa
cunha dotación económica simbólica,  non tería  unha incidencia  significable  nos
orzamentos municipais. Porén, un acto institucional no que o ganador ou ganadora
do  premio,  ademais  dunha  pequena  aportación  económica  e  dun  sinxelo  pero
emblemático  trofeo,  reciba  o  agradecemento  da  Corporación  e  a  calor  da  súa
propia vecindade, é indudable que pode converterse nun estímulo para o resto da
comunidade. 

Partindo das consideracións anteditas, e despois de introducir no texto algunhas
melloras  feitas  por  outros  voceiros  da  Corporación,  o  BNG  propón,  para  ser
debatida e sometida a votación no vindeiro Pleno Municipal, unha moción que ten
por  obxecto  a  creación  dun  PREMIO  ANUAL  denominado  “CONTORNA  E
HARMONÍA”, que rexerá polas seguintes 

B A S E S:

PRIMEIRA.- Acordo plenario e denominación do premio instituído. Por acordo do
Pleno Municpal  celebrado o día 24 de Xuño de 2021 o Concello de Coristanco
aprobou a moción presentada polo Bloque Nacionalista Galego (BNG), pola que se
crea un premio anual que será convocado baixo a denominación “CONTORNA E
HARMONÍA”. 

SEGUNDA.- Periodicidade e data de convocatoria. O premio terá carácter anual e a
súa convocatoria levaráse a cabo no mes de xullo de cada exercicio. A entrega do
premio ou galardón terá lugar nalgún dos días programados para a Festa da Pataca
que este Concello vén celebrando cada mes de setembro, da maneira que o Comité
Organizador desta festividade teña por oportuno incardinar dentro da programación
dos actos. 

TERCEIRA.- Obxectivo principal a acadar. Os premios aquí instituídos teñen como
finalidade contribuir á concienciación veciñal de que a beleza dos pobos e aldeas
que conforman o noso rural, entendidas como elementos integradores da paisaxe,
non dependen só da acción municipal, senón moi especialmente do esmero que
poña  a  propia  vecindade  no  coidado  e  mantemento  de  todos  os  elementos,
constructivos ou de configuración natural,  que integran as súas propiedades, en
canto proxectan unha imaxe colectiva de estima por aqueles valores estéticos que
mellor nos definen e representan. 
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CUARTA.- Persoas que poderán concursar.  Poderá presentar a súa candidatura
aos premios, directamente ou a proposta de terceiros, calquer persoa física, estea
ou non empadroada no Concello de Coristanco, sempre e cando a actuación ou
actuacións,  presuntamente  meritorias  según estas bases,  fosen levadas a  cabo
sobre construccións, fincas ou herdades comprendidas dentro do término municipal.
Poderán concursar igualmente as AA. VV., ANPAS ou calesquera outras entidades
do  Concello  que  non  persigan  ánimo  de  lucro,  respecto  de  aquelas  obras  ou
actuacións  levadas  a  cabo  por  esas  entidades  sobre  elementos  de  titularidade
pública ou veciñal. 

QUINTA.- Actuacións que poden ser obxecto de presentación aos premios. Sin que
este enunciado teña carácter pechado ou numerus clausus, entenderáse que teñen
encaixe válido nos premios as seguintes actuacións: 

a) A construcción ou rehabilitación de vivendas conforme á tipoloxía tradicional da
comarca. 

b) A construcción de vivendas novas que, obedecendo a criterios de racionalidade e
proporcionalidade de volúmes, destaquen polo seu encaixe e integración harmónica
na paisaxe máis próxima.

c) A rehabilitación ou íntegra restauración de construccións auxiliares da vivenda
tradicional, tales como muiños, alpendres ou pallotes, hórreos, pombais, e outras de
natureza similar. 

d) A creación e composición de xardíns e zonas de recreo privadas que, lindando
con espazos públicos, ou resultando moi visibles desde estes, incorporen, de xeito
notoriamente creativo, especies arbustivas autóctonas, tales como mirtos, buxos,
loureiros, etc. 

e)  O cumplimento  exemplar  do  deber  de  pintado  e  limpeza  de  fachadas  e  de
coidado do espazo exterior das vivendas que participe tanto do seu carácter privado
como da súa integración no dominio público por razón da intervención municipal,
tales como aceras, camiños, etc. 

f) O emprego de madeiras autóctonas tratadas nos peches, frontais ou perimetrais,
das  vivendas e  propiedades en  xeral,  sempre  que  ofrezan  un aspecto  estético
salientable e se axusten ás esixencias do PXOUM e ordenanzas municipais que lle
foran de aplicación. 

Non obstante, o Xurado poderá considerar de interés e, polo tanto, entender como
susceptible de ser premiada, calquer outra acción ou actuación levada a cabo polas
persoas que concurran aos premios, se as propostas gardan relación íntima co
espíritu ou finalidade destes, según vén definida na base Terceira. 

SEXTA.- Prazo de presentación das instancias para optar ao premio e modelo de
solicitude. O prazo de presentación comprenderá todo o mes de xullo e deberá
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formalizarse no Rexistro Xeral do Concello no modelo de solicitude normalizada
que estará a disposición da vecindade interesada nas dependencias municipais. 

SÉPTIMA.-  Órgano  competente  para  a  concesión  do  premio.  O  premio  será
otorgado  pola  Xunta  de  Goberno  Local,  previa  proposta  vinculante  do  Xurado
nomeado ao efecto. 

OCTAVA.-  Composición  do  xurado.  Formarán  parte  do  xurado  que  anualmente
fallará  os  premios:  Un  representante  das  AA.  VV.,  rotando  polas  que  están
constituídas  no  concello,  o  Técnico  Municipal  de  Urbanismo  e  un  membro  da
Corporación  Municipal  nomeado  polo  Pleno,  forme  ou  non  parte  do  goberno
municipal. Cada membro do Xurado terá un voto, que será emitido conforme se dirá
na base seguinte. 

NOVENA.- Criterios de valoración para a concesión do premio e procedemento
para a asignación de votos. Participación da vecindade no proceso de selección a
través da páxina web do Concello. Dada a natureza e a finalidade dos premios xa
expostas,  á  hora  de  emitir  o  seu  fallo,  o  Xurado  considerará,  de  xeito  aberto,
discreccional  e  ponderado,  se  o  traballo  ou  actuación  premiada  ten  especial
encaixe nalgún ou en varios dos apartados recollidos na Base Quinta, razonando
sucintamente os méritos da ganadora na súa proposta vinculante. 

A tal fin, unha vez pechado o prazo de admisión de solicitudes, a páxina oficial do
Concello exporá o contido, gráfico ou/e documental, das actuacións que optan ao
premio, nunha ventana virtual creada expresamente a tal fin, de maneira que os
usuarios  da  páxina  poidan  facer  os  seus  comentarios  e  expresar  as  súas
preferencias ao longo de todo o mes de agosto. Ás tres propostas que acaden o
maior número de adhesións (“gústame”) constituirán a terna de aspirantes, de entre
os que, dentro da primeira semana de setembro, o Xurado decidirá, por maioría, a
identidade do premiado ou premiada. 

DÉCIMA.-  Cuantía  dos  premios.  O  xurado  fallará  a  favor  dunha  soa  das
candidaturas presentadas, e o ganador ou ganadora percibirá a cantidade de mil
euros  (1.000),  así  como  un  diploma  acreditativo  ou  agasallo  simbólico.  Non
obstante,  de  concurrir  algunha  outra  candidatura  aos  premios  que,  aínda  non
integrando a terna da votación veciñal, acadara, a xuizo do xurado, méritos para un
único accesit,  este dotaríase dun premio de cincocentos euros (500)  e diploma
acreditativo ou agasallo simbólico. 

UNDÉCIMA.- O xurado poderá declarar deserto o premio, de entender que non
concurren en ningúnha das nominacións aos premios os requisitos de mérito  e
conexión  coa finalidade  prevista  nas  Bases  Terceira  e  Quinta,  en  cuxo  caso o
importe do premio dese ano acrecentaría o importe a conceder no ano ou anos
sucesivos. 

DUODÉCIMA.- Protección de datos. Os datos de carácter persoal recollidos serán
tratados dacordo co establecido pola normativa vixente en materia de protección de
datos.  O  Responsable  de  Tratamento  dos  datos  personais  é:  CONCELLO  DE
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CORISTANCO, con dirección en Av. De Fisterra, 112, 15147 Coristanco, A Coruña.
Contacto: www.coristanco.gal 

DÉCIMOTERCEIRA.-  Aceptación  das  bases.  A concorrencia  nesta  convocatoria
supón  a  plena  aceptación  destas  bases  e  a  participación  leva  implícita  a
autorización ao Concello para o uso dos seus datos, na tramitación e publicación de
actos derivados da convocatoria dos premios. 

DÉCIMOCUARTA.- Publicidade. Na publicidade dos premios deberán constar os
logotipos do Concello inxeridos ao final destas bases. As presentes Bases serán
obxecto de publicación no Boletín Oficial da Provincia e na Base de Datos Nacional
de Subvencións. 

DÉCIMOQUINTA.- Fin da vía administrativa. O acto de resolución do premio esgota
a vía administrativa. De acordo co que dispón o art. 123 da Lei 39/2015, de 1 de
outubro,  do  procedemento  administrativo  común  das  administracións  públicas
poderá  interpoñerse  recurso  potestativo  de  reposición  ante  o  Alcalde  deste
Concello,  no  termo  dun  mes  a  contar  desde  o  día  seguinte  da  recepción  da
notificación,  ou  ben  directamente  recurso  contencioso-administrativo  ante  o
Xulgado do Contencioso-Administrativo de A Coruña. 

DÉCIMOSEXTA.- Normativa aplicable. Para todo o non previsto expresamente nas
presentes Bases aplicarase o disposto na Lei 38/2003, de 17 de novembro, Xeral
de Subvencións e na Lei 9/2007, de 13 de xuño, de Subvencións de Galicia.”

Sr. Alcalde.- Ben, isto como introdución como urxencia para tratar a moción é suficiente.
Amancio.

Sr.  Amancio  Lavandeira  (TEGA).-  Si,  efectivamente  nós  no  seu  momento  pedíramos  que
quedase encima da mesa porque criamos que podíamos haber aportado pois algo ao respecto,
polo  menos  por  parte  de  TEGA,  e  que  podíamos  haber  colaborado  facendo  extensible  a
oportunidade de abrir e aproveitar xa isto como un pequeno escaparate onde embelezamos, xa
que estamos agora apostando pois por modificar travesías, modificar pois unha serie de lugares
emblemáticos de aquí de Coristanco, pois nada, unha das posibilidades que contábamos nós era
a de aproveitar en facer algún concurso porque aí tamén entraría pois esas creacións, iniciativas;
pois non sendo unha pretensión do que fan no Concello de Allariz. Pero si que sen embargo pois
que puidéramos de algunha maneira tamén dar esa formación ou esa posibilidade de que a xente,
non sei, pois aproveitando o entorno da festa da pataca, mesmamente, non? E dicir, oe, pois hai
unha exposición de arte floral, de deseño dunha paisaxe, de deseño dun xardín, dunha temática
que teña que ver co mundo do medioambiente da planta, etcétera, etcétera. É un pouco o que
TEGA viu, esa posibilidade de introducir. Sen outra pretensión e sen outro tipo de, é dicir, que
dende que o BNG aceptou a man que lle tendemos, que houberamos votado igual favorable no
momento,  pero  ben,  considerou  o  voceiro  do  BNG que  quedase  encima  da  mesa  para  que
désemos as nosas aportacións, non? E así llas fixemos chegar, pero ben, nós imos a votar igual a
favor,  porque menos daría unha pedra, pero ben, que me parece moi interesante se o propio
concello quere recoller algunha das propostas e instaurar e instalar. Dígoo porque ben é verdade
que aquí en Coristanco temos a sorte de dispoñer de un centro educativo que ten en Galicia hai
tres centros que imparten paisaxismo en medio rural. Un deles é o centro no que teño a sorte e o
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orgullo  de estar  traballando e  que ben,  non estaría,  penso que dende a dirección do centro,
incluso brindarían esa posibilidade de poder colaborar,  organizar ou levar a cabo este tipo de
evento. Igual ca nos están a pedir, a min polo menos se puxeron en contacto, pois de outros
concellos, non? Ou sexa, a posibilidade de que se poida, pero loxicamente por proximidade creo
que ten moita máis prioridade pois a localidade onde se ubica o centro educativo. Entendo eu, por
funcionalidade, por facilidade de desprazamentos ou por todo o que sexa. 
Polo tanto, eu creo que ían máis ben os tiros pola nosa parte máis ben por aí, pero ben, quero
dicir que hai esas outras posibilidades a maiores, que dende o concello pode recoller a proposta
que nós en viva voz estamos agora facendo e que no seu momento lle fixemos ao BNG. 
Ben, se considerou non utilizalo nesta moción, pois por nós non hai ningún problema, nós imos a
votar afirmativamente á moción.

Sr. Alcalde.- Antonio.
Sr.  Antonio Pensado (ALVC).-  Eu voume a dirixir  ao voceiro do BNG, vamos a votar  estas
iniciativas que pretenden sondear e (…) esto ten que entrar en vigor, esta ordenanza.
Será  de  aplicación  para  toda  a  actividade  ou  iniciativas  que  sexan  candidatas  para  esa
subvención ou entrarán algunhas que están en fase de construción  ou que están xa construídas?
Hai un tempo? É a pregunta que lle fago para este Pleno.
Sr. José Antonio Andrade (BNG).-  Si, ben, as bases non recollen digamos unha disposición
transitoria que se precise se só se poden premiar cousas que se fagan durante o exercicio ou se
poden premiarse cousas que están feitas xa.
Eu creo que como o premio está concibido dunha maneira moi aberta e para que sexa viable, para
que haxa xa dende agora traballos que premiar. Entendo que se pode premiar perfectamente a
casiña  de  Pepe  ou  de  María  que  está  non  sei  onde,  que  é  unha  marabilla  porque  ten  as
dimensións adecuadas, porque non ten un bo (…) de uralita escandaloso, senón que está feito
con tella do país. E quero dicir, que en principio non vai a haber ningún problema en premiar
calquera tipo de obra ou acción completa que xa estean feitas.
Sr. Alcalde.- José Manuel.
Sr. José Manuel Pérez (PSOE).- Gracias señor alcalde.
Simplemente xa cando se trouxera  por  primeira  vez o  PSOE pois  dixo  que ía a  apoiar,  que
realmente é unha boa iniciativa polo menos para favorecer ou mellor dito, eliminar ese feísmo.
Que collamos hábitos, porque esto tira un dos outros e cada ano irá a máis e creo que bueno, iso
é o fin, non?.
Entón pois nada, votaremos favorablemente.
Sr. Alcalde.- Ben, o mesmo, o que dixen no correspondente Pleno, eu ademais de reiterar o voto
favorable quero destacar tamén pois o traballo feito, non?. Porque todo é fácil, pero detrás de todo
hai esforzo, hai dedicación, hai que darlle forma ás cousas e ben, ese é o resultado, non? 
Aparte de reiterar vamos a votar a favor e que isto entre simplemente o antes posible, pois tamén
agradecer o traballo feito, neste caso por José Antonio do BNG para que isto poida saír adiante e
poidamos mellorar no futuro que seguramente é mellorable, ou enriquecer, pois que sexa un punto
de inicio.
Algunha intervención máis?

Procédese á votación da moción presentada polo grupo político BNG no tocante ó feísmo co
seguinte resultado:

A favor: PP(5), TEGA(3), ALVC (2), PSOE (1), BNG (1)
Abstencións: non hai.
En contra: non hai.
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Consecuencia do anterior queda aprobada a moción presentada polo BNG no tocante ó feísmo.

C.- ROGOS E PREGUNTAS.

 Sr. Alcalde.-  Hai tres rogos presentados polo grupo político PSOE, atendemos a eses rogos e
despois pasamos ao turno de intervencións para que os portavoces poidan formular  os seus.
O  PSOE  tiña  tres  rogos  presentados,simplemente  dar  traslado de  que  están  formulados  e
posiblemente se resolvan de forma inmediata dous deles, os que corresponden a un recheo de
(...) no local social de Santa Baia. Pensamos que non se podía houbo chuvias abundantes estes
días e unha parte dese traballo alí hai que facelo manualmente, entón nos próximos días esa
parte se resolverá.

Tamén había un tema de seguridade alí cerca de aquel punto onde  a distinto nivel pois hai un
risco para as persoas que por alí transitan. Estamos pedindo presupostos e a verdade é que nos
sorprendemos porque aínda que é unha actuación pequena é unha actuación cara. Porque son
empresas  autorizadas,  non  poden  facer  un  valado  de  calquera  maneira,  pero  ben,  xa
conseguimos aforros substanciais.

Polo tanto, nos próximos días eu confío en que estará resolto.

Despois hai outro rogo que fai referencia a unha actuación  nunha parte cedida por un veciño que
cedeu  a súa finca cando había que facer o muro e cando se vai a repoñer.
Pois  estase cun contrato de bacheo,  que probablemente  sexa en aberto  e  nese contrato  de
bacheo pois intentaremos que se encaixe. É un procedemento que igual xa ten algunha semana
máis de tramitación pero que neste caso vai a ser un procedemento aberto.

E agora abrimos un turno de intervencións, Amancio. Rogos e preguntas.

Sr. Amancio Lavandeira (TEGA).-  Rogos e preguntas?
A primeira pregunta que queríamos facer agora rematou máis ou menos a actividade lectiva polo
tanto hai un servizo de limpeza dos centros escolares que cesa e que as condicións nas que están
esas persoas, xa aquí veu varias veces a Pleno, pois entendo que non son as mellores, é dicir,
non teñen o amparo ou a porcentaxe de contratación con relación ás necesidades que hai neses
centros educativos. Polo tanto, é sinxelo e lle preguntamos xa varias veces non soamente sobre a
licitación dos servizos de limpeza, senón outras licitacións máis. Pois a licitación do servizo de
axuda no fogar, licitación de subministros. Vemos que seguen sendo as mesmas empresas que
están subministrando e vostede agora acaba de citalo, claramente. 
Cando pedimos ofertas,  resulta que de repente temos rebaixas do 20  ou do 30 % sobre o
orzamento.
Vostede sabe a cantidade de diñeiro que lle aforraría aos contribuíntes de Coristanco se licitara
soamente os servizos de subministro de material que empregan por exemplo as brigada de obra?
Vostede sabe o diñeiro que aforraría  para os veciños de Coristanco se licitara por exemplo, pois
non sei, o servizo de axuda no fogar?
Non xa en  términos de diñeiro, que igual nos costa o mesmo, pero si igual que sucede noutros
concellos,  hai  empresas  que  dan  outros  servizos  complementarios  que  é  o  que  se  chaman
melloras, é dicir, unha persoas que está no SAF de Carballo, con relación a unha persoa que está
no SAF de Coristanco é que a de Carballo de forma gratuíta recibe o servizo de fisio, recibe un
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servizo de psicoloxía, perdón, dos psicólogos, recibe un servizo de puericultura, recibe un servizo
a maiores de acompañamento, é dicir, polo mesmo prezo cando se licita aínda que o custe sexa
igual  hai  empresas  que  o  que  fan  é  darlle  outros  servizos  a  maiores  a  eses  usuarios.  En
Coristanco desgraciadamente non sucede e é que o problema é que levamos anos con que ese
servizo agora mesmo, xa non está, ou o  contrato con esa empresa agora mesmo xa non está xa
dentro, é dicir, que xa caducou. Fai anos, xa caducou. 
Polo tanto, vostede que nos leva dicindo que se iniciou o proceso de licitación, pois mire, agora
mesmo leva a metade da súa lexislatura e non licitou nin un só servizo. Segue contratando.

Pois servizo de desbrozadoras cando agora o concello xa ten dous tractores coas desbrozadoras
correspondentes. Segue contratando servizos de pala cando o concello ten a propia pala e o máis
grave, señor alcalde, é que moitos deses servizos llos está dando a dedo a xente que foi con
vostede na lista ou xente achegada e que saía nas fotos das campañas do PP. Por iso lle dicía,
non dea pasos para atrás con relación a situacións que se podían vivir fai x anos non soamente
neste concello, en moitos máis. E realmente faga unha xestión eficaz, licitando eses servizos.
Porque se licita  eses servizos,  como poden ser,  repito,  o da limpeza dos colexios.  Pois  esa
limpeza cando veña unha empresa facelo pois o fará moito mellor e as empresas que estean
traballando, que están agora mesmo traballando pois estarán moito máis protexidas porque entre
outras cousas terán un contrato en regra e terán posiblemente un contrato durante os doce meses
do ano e non como agora.
Entón era simplemente dicirlle iso.
Eu ben sei que cando aparecen aquí reparos nos decretos, pois sabemos tamén que fala e fíxase,
vostede tamén argumenta que o anterior alcalde facía escritos, providencias para empezar ese
servizo, pero estámoslle falando de que vostede está utilizando para escusarse, para non sacar
adiante ese proceso de licitación. Estase escusando en providencias do ano 2017, 2018, incluso
pode coller as miñas do 2015 e 2016, pero colla vostede o toro polos cornos porque leva dous
anos. 

Nós en dous anos licitamos varios servizos e licitamos incluso a bolsa de emprego. Bolsas de
emprego que incluso vostede tirou delas, de esas licitacións que fixera no seu momento TEGA,
vostede cubriu agora mesmo postos de traballo vacantes cando a xente está de baixa ou se vai de
vacacións.
 Pois mire TEGA en dous anos fixo licitacións, fixo bolsas de emprego, fixo postos de traballo. Una
serie de cousas que simplemente é cuestión de volver a retomar, porque as bases as ten feitas
porque as fixera no seu momento TEGA.

O que non me vale é que se quede de brazos cruzados cando vostede lle estaba dando unha orde
directa aos seus traballadores e leva dicindo que leva dous anos dándolle ordes directas e non se
fai  nada.  E  por  encima  aínda  pagamos  produtividade.  Chegado  o  mes  correspondente  e
premiamos esas produtividade.  Pois  esa produtividade se  basea na eficacia  en  que  a  xente
realmente saque as cousas para adiante. Porque, repito, non soamente é que esteamos cómodos
comprándolle  o  material  a  determinadas empresas e  a  determinados autónomos.  Senón que
vostede está xestionando diñeiro público e ese diñeiro público é do que vostede ten que dar conta
e ese diñeiro público é o que ten que facer que as cousas sexan máis caras.

Acabamos de falar  da factura  eléctrica,  pois  unha  cousa parecida cando vostede xestiona o
diñeiro municipal.

O que non podemos é comprar un produto pois un trinta por cento máis caro do que sería en caso
de licitar e repito e xa remato con esta pregunta, como están as licitacións?
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Remato coa pregunta dicindo que é vergoñento que acuda, xa por ética profesional, que acuda a
persoas das listas do PP  para que fagan traballos a dedo para o Concello de Coristanco. Porque
non os gañaron en temas de, non (...) lícito ese traballo; polo tanto, a muller do césar ten que selo
e ten que parecelo.

Dúas preguntas máis e non me vou a estender como fixen nesta, é moi fácil.
Agora mesmo estamos celebrando un Pleno, ningún veciño de Coristanco ten a opción de escoitar
as nosas intervencións e levamos así máis de ano e medio. Ningún veciño de Coristanco sabe os
temas que aquí se están a tratar. E se falou e se aprobou de feito un sistema de gravación e de
poder retransmitir en streaming ou hai moitas posibilidades. Non lle interesa a vostede que os
veciños de Coristanco se decaten  de que é o que se trata aquí. Non lle interesa que os veciños
de Coristanco me estean agora mesmo escoitando, digo a min como pode ser a outro voceiro que
estea aquí. 
Entón como non lle interesa, porque é moito máis cómodo pasar desapercibido e ir facendo e que
a xente todo o que se faga é mérito do alcalde, que a xente non sabe que a maior parte das
cousas as fai porque as está traendo a oposición e as está (...) a oposición e por último comentar
como temos agora mesma o tema das contratacións que falamos do camión do alumeado público.
Se realmente está xa contratado ou seguimos pagando a friolera que se está pagando e que se ve
aquí nos decretos.

Nada máis.

Sr. Alcalde.- Gracias señor alcalde.
Teño unha pregunta que me resulta molesta pero teño que facela.
Empezo señor alcalde e rógolle a secretaria que tome nota, porque os membros da corporación
municipal non reciben as actas?
Sendo alcalde recibiu un toque de atención porque (...) as actas e houbo un cambio de lexislación
e entendo que dende que está vostede de alcalde pois practicamente, bueno de Comisión de
Goberno ningunha, ni una. E os membros da corporación municipal (...) e quero que conste en
acta e que me conteste porque non nos chegan as actas, tanto do Pleno como da Comisión de
Goberno é un tema importantísimo e parece que vai demasiado lento. (inaudible).

E con respecto ao Colexio da Braña, que funciona moi ben, está limpo, vese que hai unha certa
orde ali, pero gustaríame dicir, porque eu entendo que o servizo de limpeza dese colexio é a cargo
da  Administración  Autonómica,  dende  fai  tempo,  dende  a  miña  época  cando  presidía  a
corporación municipal. E resulta que apareceron varias facturas que eu non teño nada que ver con
esas empresa nin nada en contra, pero si realmente a  limpeza está subvencionada ou o fai a
Administración Autonómica, como así se facía algún día. Porque hai unha empresa que vai a facer
varias veces a limpeza. Está perfecto, o traballo perfecto. Pero pregunto, teño esa dúbida, non?
Cando poida que me conteste porque estou interesado en saber porque, que igual está ben, non? 
Eu non estou contra a factura nin moito menos pero pon na factura, que ao mellor é un erro que
pon a limpeza do colexio que está pagado pola administración autonómica.

Mire,  despois quero facerlle unha pregunta, xa a definitiva; pode dicir a empresa responsable que
quere construír  un parque eólico na nosa zona alta de Campelo, dirección a Santa Comba. Se ten
presentado  algún  proxecto  no  Concello  e  sobre  todo,  iso  si  que  llo  pido  por  escrito  como
responsable deste grupo político, se ten licencia para unhas actuacións que está facendo algunha
empresa no Concello de Coristanco, ben sexa, presentación do proxecto, estudios topográficos ou
calicatas. 
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Se no Concello de Coristanco aprobamos unha ordenanza para que (...) ten que sacar licencia as
empresas que pasen antes polo concello e que paguen antes a súa correspondente licencia. E aí
si  que  quero  que  me diga  si  realmente  está  facendo  o  traballo  e  se  está  autorizado  por  a
corporación municipal de Coristanco, polo seu alcalde e se ten licencia municipal a día de hoxe.

E por último, señor alcalde, gustaríame,  non facer esta pregunta, pero é que como xa lla fixen en
relación a Abelenda. Eu dígoo co maior respecto, pero como me pediron que a volvese a facer
pois teño que dicirlle hoxe con todo o respecto a compañeira de cultura, con todo o respecto, que
lle  faltan  algúns  datos,  e  dígoo  co  maior  respecto  eh.  Sin  crítica  nin  nada,  pero  vostede
interesouse, pero é que o local é todo en relación ao local social que teñen en Abelenda, (...) unha
modificación de unha cuberta e eso está nunha situación mala en este momento.
Entón ese local social asentado alí  no centro da Abelenda xa non hai máis espacio para iso,
estaba funcionando moi ben, por suposto. (...)
Tome nota, ademais é un custe menor, que se lle puxera esa pequena reforma da cuberta. (...)
pero  como  me  trasladaron  esa  pregunta,  señora  concelleira,  vostede  estaba  comigo  na
corporación, gracias a vostede e á corporación da que formabamos parte teñen aquilo, así de
claro. (...)
Vaia a Abelenda e trate de arranxar iso é o que lle pido e lle fixen a pregunta co maior respecto,
pero vostede mesma foi a que lle trasladou algo que non era exacto, ben con respecto, pero é o
que me pediron.
Repito, co maior respecto, vostede é responsable, fale co señor alcalde e dote esas pequenas
reformas  para  que  poidan  retomar  as  súas  actividades  que  están  tan  lexos  que  están
preocupados. Nada máis.
Gracias señor alcalde, déixollo encima a concelleira, pero repito, fágoo con todo respecto, que non
é como crítica pero vamos a deixarlle as cousas claras e sobre todo o importante disto é que se
actúe e se resolva iso. Nada máis.
Sr. Alcalde.-  Moi ben. José Antonio.

Sr. José Antonio Andrade (BNG).- Non hai preguntas. 
Sr. Alcalde.-  José Manuel.
Sr. José Manuel Pérez (PSOE).- Gracias señor alcalde.
Primeiro quería pedirlle desculpas a José Antonio por como collín parte da súa intervención.
En canto o PEL REACTIVA, que recibiron axudas varios veciños, había tamén un (...) pendente,
entón pregúntolle para cando o van a recibir eses autónomos esas pequenas empresas a axuda. 
Con respecto ao FEA (Fondo Europeo Axuda), señor alcalde,  hai varios decretos onde as familias
exceden o límite marcado, o baremo por ingreso por unidade familiar. Aínda así concédeselle a
axuda porque en base as notas da asistenta social, pero hai unha que non se lle concedeu, sendo
unha persoa discapacitada, co cal señor alcalde, gustaríame que se interesase por ese veciño,
que excede o límite de ingresos ten unha discapacidade, pois terá o mesmo dereito que os outros
a recibir esa axuda.
En canto ao seguinte decreto 588 lanzou o concello unha convocatoria para a contratación de
persoal temporal de tractorista, curioso como (...) de transparencia, escurantismo e dende o mes
de decembro, señor alcalde, xa se sabe quen é o adxudicatario. Co cal de transparencia seguimos
igual que co PP de fai cinco anos, dez, vinte e trinta. Señor alcalde.

O listaxe de empresas e autónomos, recentemente ampliouse novamente o prazo. 
Cumpren  as  empresas  estas  do  listaxe  que  nos  pasaron  aos  portavoces,  todas  estas  24
empresas, cumpren cos requisitos marcados na norma?
Todas as entidades que están aquí nesta listaxe teñen o seu domicilio fiscal en Coristanco?
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Seguinte pregunta. Recentemente mellorouse, cambiouse a rede de abastecemento de augas de
Lume de Suso, aproximadamente eran (...) cunha achega da Deputación e teño constancia de que
varios veciños incluso viñeron aquí  para enganchar. 
Cal é o motivo polo que se lle indicou a estes veciños que non podían enganchar á rede de
abastecemento de auga?
Porque se lle indicou aos veciños de Lume de Suso que se faría máis adiante, máis cara as
eleccións cando a auga é un ben primordial e necesario? (...)
A  última pregunta. O ano pasado fíxose o patio da unitaria de Oca e recentemente, esta semana
pois hai un apozamento de auga, pois xustamente onde termina ese formigón ou ese cemento foi
posto no patio.
Cal é o problema polo que segue habendo pozas de auga, lama, xusto no patio da unitaria de Oca
cando se acaba de facer unha reforma con cartos da Deputación, señor alcalde?
Que medidas vai a tomar o goberno para darlle solución a isto? Agora que remataron as clases
lectivas e temos todo un verán, que solucións lle vai a dar? E cal é o problema ou cales foron as
posibles discrepancias para non darlle solución cando se acometeu ou cando se fixo pois ese
formigonado ou esa intervención da zona?
Nada máis.

Sr. Alcalde.-  Pois moitas gracias, damos por finalizada a sesión do Pleno. Boa noite.

E non sendo máis os asuntos a tratar, levántase a sesión cando son as 22 horas e 15 minutos do
día 24.06.2022, do que como Secretaria dou fe e certifico, dando o visto bo do Alcalde.

A secretaria, Elena González López                        O alcalde,  Juan Carlos García Pose
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